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Varde Kommune opfordrer til, at hele ledningsanlægget kabellægges i 
Varde Kommune. Varde Kommune henviser til, at der tilbage i 2008, efter 
en lang offentlig debat om opsætning af 400 kV luftledninger, blev vedtaget 
en national kabelhandlingsplan. I den forbindelse blev det besluttet, at 
eventuelt fremtidige udbygninger af 400 kV nettet skulle søges kabellagt. 
 
Luftledninger udgør en markant negativ påvirkning af landskabet og vil 
forringe værdien af boliger og livet i mindre bysamfund, som anlægget 
kommer til at passere. Der er i tillid til beslutningen fra 2008 ikke 
reserveret ledningstracéer til de nye anlæg, og disse er derfor ikke 
samtænkt med eksempelvis placeringen af vindmøller. Det forhold vil 
forstærke den uheldige landskabelige påvirkning. Hertil kommer, at 
borgerne har investeret i deres ejendomme med tillid til, at den fremtidige 
infrastruktur blev kabellagt. 
 
Hvis ledningsanlægget imod Varde Kommunes ønske ikke kabellægges på 
hele strækningen, ønsker kommunen, at der især fokuseres på at 
kabellægge ledningsanlægget ved bebyggede områder og i områder med 
særlige natur- og landskabsværdier.  
 
For at sikre, at de kumulative miljøpåvirkninger bliver fuldt belyst ved 
udarbejdelsen af miljøkonsekvensrapporten, bør kabellægning af 
eksisterende 150 kV luftledninger i bebyggede områder og i områder med 
særlige natur- og landskabsværdier samtænkes med etablering af en ny 
400 kV luftledning. Dette gælder især eksisterende 150 kV luftledninger, 
som ikke indgår i planlægningsbæltet og dermed ikke er en del af den 
politiske og økonomiske ramme for projektet, men som findes i nærheden 
af det kommende tracé. I Varde Kommune handler det især om området 
Karlsgårde Sø og Næsbjerg, hvor der i dag er en eksisterende 150 kV 
luftledning, som ikke indgår planlægningstracéet.  
 
For at sikre, at de samlede miljøpåvirkninger bliver belyst i 
miljøkonsekvensrapporten, bør den økonomiske pulje til nedtagning af de 
eksisterende 150 kV luftledninger i udgangspunktet fastholdes i én pulje. 
Samtidig bør puljerne til kabellægning af eksisterende 132-150 kV 
luftledninger (aftalen om afskaffelse af PSO-afgiften) tænkes sammen med 
miljøkonsekvensrapporten. For at sikre en reel mulighed for at realisere de 
kompenserende foranstaltninger (læs kabellægning), er det afgørende, at 

Miljøstyrelsen   

Journal nr. MST-531-00018 

mst@mst.dk 

Plan og Vækst 

Bytoften 2, 6800 Varde 

 

79947431 

XX-05-2018 
 
 
Suzi Fuglsang Lynn-

Pedersen 
Direkte tlf.: 79947431 
 
 
Journalnr.: 55413/18 
Sagsnr.: 16/4305 



 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

XX-05-2018 

Journalnr.: 55413/18 
Sagsnr.: 16/4305 
Ref.: Suzi Fuglsang Lynn-
Pedersen 
 
 
Side 2 / 2 

der er åbenhed omkring ansøgningsmulighederne og puljernes indhold. Det 
vil efter intentionen sikre, at gode levevilkår respekteres i byerne, mindre 
bysamfund og i det åbne land, samt at natur- og landskabsværdier 
bevares. 
 
Varde Kommune vil til sidst opfordre til, at informationer, ikke mindst 
kortmateriale, er offentligt tilgængeligt for borgerne på både Energinets og 
de relevante myndigheders hjemmeside så tidligt som muligt, så borgere 
har mulighed for at orientere sig om projektet. 
 

 
 
 
 
Med venlig hilsen  
 
Erik Buhl 
Borgmester 
 
 

 
Mogens Pedersen 
Kommunaldirektør 

 


